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SÆNKET PRISERNE,  SÅ DU KAN ØGE 



EFFEKTIVITETEN.


Fuldt udstyret motorsave til effektivt skovarbejde. Læs mere på WWW.JONSERED.DK



JONSERED 



CS 2240: 2.795,- 
(SPAR 300)
 CS 2245: 3.095,- 
(SPAR 600)


CS 2255 S: 4.195,- 
(SPAR 600)


KAMPAGNEPRISER!



(3)Dækrodsplanter til 1 kr  380


God sommer har givet billige planter.


Habitatdirektivet 386


Naturstyrelsen fortæller om næste 
 indberetning af bevaringsstatus.


Junckers solgt til ledelsen  391


Savværket er solgt, nye lån bevilget.


Hjortevildt går frem  392


Bestand af kronvildt og dåvildt øges.


Farvel til skovforskningen  394


Niels Elers Koch stopper på IGN.


Bog om Tisvilde Hegn  399


Kæmpe bogværk anmeldes.


Månedens naturhistorie  400


Fugletræk, spindelvæv.


Kort nyt


Hårdfør mobil (RugGear)  393
 Frimærker med træ, herregårde  398


Nationalpark (Skjoldungernes Land)  401
 Skovfoged rydder op  402
 Rådyr spreder planter  402


Bøger sælges  403


Plant et træ for nyfødte  403
 Vildtudbytte og jagttid  404
 Træpiller fordobles  404
 Omstrejfende kæledyr  405
 Møbeludstillinger 405


Sommerens vejr  406


Klima august  407


Stormfald i Värmland  407


Mountainbikere på Langesø  362


Langesø Skovdistrikt har lavet 
 25 km spor med forhindringer til 
 mountainbikere. Det giver indtægter 
 til skoven, og man undgår konflikter 
 med de gående skovgæster.


- Vi må styre cyklerne  368
 Udvikling i bynært friluftsliv  372


Fra Skovforeningens ekskursion på 
 Søhøjlandet. Mountainbikere laver 
 erosion på de stejle bakker. Skovfor-
 eningen beretter om problemer i pri-
 vatskove. Metoder til at stoppe slid 
 på gravhøje. Ny kampagne ”Flink af 
 natur” skal begrænse konflikter. Ten-
 denser i friluftsliv siden 1970’erne.


Nyt på Langesømessen  374


Mange nyheder på den årlige Lan-
 gesømesse. Små vækstrør, rodop-
 tager, foderrør, patentpalle, færist, 
 kratrydderklinge, skræmmedrage, 
 trykluftsaks mv.


Alle skove kan certificeres  382


Certificering bruges til markeds-
 føring og giver en grøn profil. Ek-
 sempler på skove der har ladet sig 
 certificere. 


Sygdom på ædelgran-arter  388
 Løv-nål blanding er populær 390


Fra Skovforeningens ekskursion. Sta-
 tus for Neonectria der også rammer 
 vedproduktionen. Blanding af løv og 
 store nåletræer er populær. (Foto 
 viser douglas og bøg ca. 128 år).


Skovbrand i Sverige  396


Sverige blev ramt af voldsom skov-
brand i august.
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Ny danmarksmester



Josef Karlsson


Årets danmarksmesterskaber i ud-
 kørsel af træ blev som sædvanligt 
 afholdt på Langesømessen. Vinderen 
 blev Josef Karlsson fra Sdr. Nissum 
 som kørte finalerunden på 6 min. 


55 sek. og uden strafpoint. Josef er 
 maskinfører hos skoventreprenør 
 Torben Poulsen, Haderup. 


Nr. 2 blev Sune Jørgensen, Horsens 
 med 7 min. 25 sek. Gert Kristensen, 
 Kværndrup, blev nr. 3 med 7 min. 


49 sek.


Den forsvarende 3-dobbelte  
 danmarksmester Kenneth V. Nielsen 
 blev kun nr. 5 i den indledende 
 runde og gik derfor ikke videre til  
 finalerunden. Der var 11 maskin- 
 førere, som stillede op, og det er 
 flere end tidligere år. 


Mesterskaberne var arrangeret af 
 Dansk Skoventreprenør Forening.



Ny kapital til Green  Team



Kapitalfond køber sig ind


Kapitalfonden Adelis Equity Part-
 ners Fund har købt hovedparten 
 af aktierne i Green Team Group 
 A/S som er en af Europas førende 
 producenter af juletræsplanter, 
 juletræer og dekorationer. Firmaet 
 har egenproduktion på ca. 3.600 
 ha i Danmark, Polen, Skotland og 
 Frankrig.


Green Team Group blev etableret 
 i 1992 under navnet Brdr. Majlands 
 Planteskole. Koncernen har hoved-
 sæde i Sdr. Omme. Omsætningen 
 var i 2013 på 247 mio. kr., og primær 
 drift (EBIT) gav et overskud på 152 
 mio. kr.


Green Team Group får nu adgang 
 til et trecifret millionbeløb i kapital, 
 så det bliver muligt at opfylde målet 
 om at fordoble afsætningen af jule-
 træer frem mod 2020. Det er planen 
 især at vokse i Østeuropa og Rusland.


Samtidig gennemføres et gene-
 rationsskifte i ledelsen. Kommerciel 
 direktør Hans Schultz bliver ny 
 adm. direktør, mens nuværende 
 adm. direktør Peder Østbjerg fort-
 sætter som bestyrelsesmedlem og 
 medejer. Endvidere tiltræder Mads 
 Vemmelund som CFO. 


Alle øvrige partnere og aktionæ-
 rer fortsætter som medejere af det 
 fælles holdingselskab, Green Team 
 Group.



Asger Olsen A/S


Statsaut. Ejendomsmæglerfirma · Mde. 


Skove · Godser · Større Landbrug


Søvangen 20
 DK-5884 Gudme


POST@ASGEROLSEN.COM


Tlf.:   +45 62254088
 Fax:   +45 62252088
 Mobil:   +45 20200088
 w w w . a s g e r o l s e n . c o m



Formidling, vurdering og rådgivning i  forbindelse med handel og udvikling af 



skove, godser og større landbrug.


De tre vindere, fra venstre: Gert 
Kristensen, Josef Karlsson og Sune 
Johansen.
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L E D E R



Ja til bæredygtighed



Nej til bureaukrati


1. juli trådte statens nye bindende indkøbspolitik 
 for træ i kraft. Nu skal alt træ som indkøbes af 
 staten – også dansk træ – være dokumenterbart 
 bæredygtigt produceret. I praksis vil det sige 
 certificeret.


Og lige nu arbejder danske og europæiske 
 energiproducenter på en branchestandard for 
 deres indkøb af træ til energi. I Danmark har 
 energiproducenterne direkte fået opgaven af 
 Klima-, Energi- og Bygningsministeren. Her vil 
 også blive stillet krav om dokumentation, og cer-
 tificering vil komme til at spille en rolle i praksis.


Begge initiativer skal imødegå problemer med 
 ubæredygtig skovdrift, fx skovrydning og CO2-
 udledning, så intentionen er god.



Truslen om urimeligt bureaukrati


Alle er enige om at udnyttelsen af vores naturres-
 sourcer skal ske på et bæredygtigt grundlag. 


Derfor giver det mening at stille dokumenta-
 tionskrav for at skovene drives bæredygtigt i de 
 dele af verden hvor der mangler en overordnet 
 styring og skovlovgivning til at sikre bæredygtig 
 skovdrift, i lande hvor der mangler håndhævelse 
 og kontrol og i lande hvor ikke alle relevante par-
 ter er repræsenteret i lovgivningsarbejdet.


Det betyder at vi i Danmark heller ikke slipper 
 for at andre kræver dokumentation for vores 
 skovdrift. Men i et land som Danmark hvor alle 
 kan komme til orde, og hvor lovgivningen bliver 
 til og håndhævet i gennemsigtige processer, kan 
 krav til dokumentation som er ude af proportioner 
 hurtigt blive til unødvendigt bureaukrati og spild 
 af ressourcer.


Det er ikke rimeligt at lægge den byrde på 
 den enkelte skovejer. Det kan gøres mere omkost-
 ningseffektivt for alle parter.


Der bør være en fordel ved at drive skov i et 
 land som har taget stilling til skovdriften gennem 
 lovgivningen, som håndhæver loven og som løbende 
 bruger ressourcer på at overvåge og måle skovenes 
 udvikling.



Hold det på nationalt niveau


EU arbejder i øjeblikket med at fastsætte opera-
 tionelle kriterier for bæredygtig skovdrift.


Vi arbejder gennem skovbrugets europæiske 
 organisation CEPF for:


•  At kriterierne kan dokumenteres gennem indi-
 katorer på nationalt niveau, ikke ejendomsniveau.


•  At kriterierne og indikatorerne er politisk 
 relevante og kan give information om klart 
 definerede problemer.


•  At indikatorerne så vidt muligt baseres på eksi-
 sterende rapporteringer, fx skovstatistikken.


Behovet for biomasse vokser, og samfundet har 
 sikret sig mod skovrydning gennem lovgivningen. 


Der er derfor store muligheder for at øge træ-
 produktionen uden at komme i konflikt med 
 skovens mange andre hensyn.


Dræb nu ikke disse lyse udsigter med krav til 
 dokumentation af skovdriften på ejendomsniveau 
 som er ude af proportioner.


Niels Reventlow / Jan Søndergaard
Fremover skal der være sikkerhed for at brændsels-
flis er bæredygtigt produceret.
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Langesø ved Odense har  lavet to spor til mountain- bikere på i alt 25 km. Der  er lavet mange slags forhin- dringer for at give udfor- dringer for rytterne.



Der er stor interesse for  at bruge banen. Direktør  Hans Berner den vil være 



”en fornuftig forretning” 



om få år.


- Her kan mountainbikerne vælge 
 den lette udgave og holde til højre. 


Hvis de derimod holder til venstre 
 får de et hop på knapt 1 meters 
 længde.


- Derefter går det videre ned ad 
 bakke, og så kommer der to spor. 


Den hvide til højre laver flere brede 
 sving ned ad bakken. Til venstre 
 har vi det sorte spor med dødninge-
 hovedet, og den skal jeg i hvert fald 
 ikke nyde noget af.


Jeg er ude med direktør Hans 
 Berner fra Langesø. For et år siden 


indviede man et større anlæg til 
 mountainbikere. Der er to spor, et 
 rimeligt nemt syd for Langesø og 
 messeområdet, og et mere kræ-
 vende nord for søen.


Hans Berner er også ude på 
 mountainbike en gang imellem, dels 
 for at opdage eventuelle mangler, dels 
 for sin egen fornøjelses skyld. Men er 
 han ikke lidt af en forsigtigpeter når 
 han ikke vil tage sporet til venstre?


Jeg kigger nærmere på sporet, 
 som går direkte ned ad en meget 
 stejl og ujævn bakke. Lige til venstre 
 for sporet er der en skrænt med en 
 bæk – så hvis man vælter kan man 
 nemt ende nede i bækken. 


Det er i orden at Hans Berner er 
 forsigtig. Jeg ville heller ikke selv 
 tage den rute.



Licens


Et øjeblik efter kommer der fire 
 ryttere bagfra, og Hans Berner 
 stopper dem.


- Har I licens til at køre her?


Tre af cyklerne har licensen hæn-
 gende synligt på cyklen, mens den 


fjerde har anbragt licensen så den 
 er lidt svær at se. Men alle har be-
 talt, og de fortsætter deres tur.


- Vi har brugt meget tid og en del 
 penge på at anlægge ruten, og der-
 for opkræver vi også en betaling for 
 at bruge den. Det har vi lov til, for 
 i skoven må cyklister kun bruge be-
 fæstede veje og stier. Disse stier er 
 anlagt direkte på skovbunden.


- En licens koster 750 kr for et år, 
 men 500 kr hvis man er medlem af 
 en mountainbikeklub. Vi giver rabat 
 til klubmedlemmer fordi vi vil gerne 
 bidrage til at organisere MTB spor-
 ten hvor der stadig er mange uorga-
 niserede ryttere. Endelig kan man 
 købe en dagslicens til 100 kr, og så 
 får man en mærkat der klæbes på 
 hjelmen. 


- Er der ikke nogen der forsøger at 
 snyde sig til en tur på sporene?


- Jo det sker selvfølgelig af og til. 


Når jeg er ude i skoven så tjekker 
 jeg de ryttere jeg møder. Hvis der 
 kommer en uden licens, så spørger 
 jeg ’skal jeg skrive en politianmel-
 delse for ulovlig kørsel, eller vil du 



Mountainbikere er  velkomne på 



Langesø



- mod betaling


Mountainbikere på Langesø ved Odense holder sig nu på de anlagte spor og generer ikke de øvrige skovgæster.



(7)købe en licens?’ Hidtil har alle valgt 
 det sidste.


- Rytterne er også gode til at 
 holde øje med gratister og tager en 
 alvorlig snak med dem. De ved jo 
 godt at alle skal bidrage hvis banen 
 skal overleve.


Sporet er tydeligt afmærket over-
 alt med pæle af cypres (der har lang 


holdbarhed) og en pil der viser vej. 


Logoet for MTB Langesø samt ordet 
 Betalingsspor er brændt ind i træet 
 med laser så det står klart og kan 
 holde i en årrække.



Forhistorien


Vi kører videre og kommer til en 
 større granbevoksning på en skrå-


ning. Her går sporet op og ned ad 
 skråningen i zigzag, for det er bak-
 kerne der giver udfordringen. På et 
 af de afsnit der går nedad er der 
 lavet et hop i tre udgaver.


- Hvordan fik I egentlig ideen til at 
 lave en mountainbikebane?


- For nogle år siden var vi ret 
 belastet af mountainbikere i den 
 nordlige del. Den er ret kuperet og 
 tæt på Morud. Langesø skovene er 
 nogle af de mest besøgte på Fyn. Vi 
 har Odense lige i baghaven, og et 
 meget stort opland derudover.


- I de seneste 5-8 år er mountain-
 bikesporten eksploderet. Rytterne 
 kørte overalt, på stier og dyreveksler, 
 og det blev for meget.


- Jeg overvejede om vi skulle 
 håndhæve lovgivningen og måske 
 lægge flis og trætoppe ud på spo-
 rene for at blokere dem. 


- Men det ville ikke være særlig 
 tiltwalende at bruge tid på. Jeg ville 
 hellere vende det om og styre kørs-
 len. Jeg kender en del ryttere samt 
 personer med tilknytning til sporten 
 og indbød dem samt et par repræ-
 Rytterne kan vælge et hop ved at holde til venstre… Fra hoppet fortsætter de nedad og kan tage det hvide 


spor til højre eller det sorte til venstre.


Et kig ned ad det sorte spor med dødningehovedet.


Hans Berner tjekker at licensen er i orden. De fire ryttere fortsætter. De valgte det lette, hvide spor.



(8)sentanter fra den lokale cykelklub til 
 et møde. 


- Det endte med at jeg sammen 
 med et par af deltagerne fra mødet 
 lavede et koncept til to spor. I dag 
 har vi 25 km spor, og vi har kontakt 
 til 30 klubber, de fleste omkring 
 Odense og på resten af Fyn. 


- Vi indsendte ansøgning om LAG-
 midler – det burde være nemt for vi 
 ligger i Nordfyns Kommune – men 
 vi fik afslag. Derfor besluttede vi at 
 starte på lidt lavere niveau. 


- I forbindelse med ansøgningen 
 af LAG midler havde jeg undersøgt 
 hvad det koster at lave en MTB 
 bane, og jeg hørte om baner i Eng-
 land hvor der er brugt 100-150 kr/m. 


Dette prisniveau svarer fint til det 
 som Århus kommune har brugt for 


at anlægge sporet i Hasle bakke 
 (545.000 kr for 4,7 km). Men vi har 
 brugt lidt mindre.


- Langesø Skovbrug har i store 
 træk lavet hele banen selv, med 
 hjælp fra enkelte ildsjæle i arbejds-
 gruppen. Det er vigtigt at være i 
 dialog med brugerne om udformnin-
 gen, så de får de rette udfordringer.


- Der er flyttet jord en del steder 
 og lavet mange forhindringer og 
 spring. Vi står for vedligehold af 
 banen. Der skal skæres grene af når 
 de vokser ind over sporet, og der 
 skal fyldes jord eller helst stabilgrus 
 på stejle steder når de bliver slidt. 


- Men rytterne vil også gerne 
 hjælpe til. Efter stormfaldet var 
 der væltet en del træer ind over 
 sporet. Vi skrev ud til rytterne og 


opfordrede dem til at hjælpe med 
 at rydde – til gengæld gav vi pølser 
 og vand. Der kom 23, og det meste 
 var ryddet på en dag. Tre kom med 
 motorsav (de havde certifikat), og 
 en medbragte traktor og spil.


- Sporet er omlagt nogle steder 
 hvor der var fladefald. Men det føres 
 tilbage til den oprindelige rute når 
 der er ryddet op. 



Alle er glade


Sporene blev indviet i juli sidste år, 
 og de har nu været i brug godt et år 
 med stigende antal brugere. Hvor-
 dan er det så gået?


FRILUFTSLIV – NYE INDTÆGTER


Ruterne er markeret med pæle af cypres med symboler på toppen. Hans Berner viser licensen der skal 
 bæres synligt enten på sadel, cykel 
 eller rytter. Den er lavet af plastic og 
 gælder fra 1.7.14 til 30.6.15. Næste år 
 bruges en ny farve.


Sporet går her ned gennem en granbevoksning. Der er tre 
 spor – Hans Berner står på det hvide.


Samme sted set nedefra – der er mulighed for to slags 
hop, og de forsigtige tager det hvide spor til højre.



(9)- Vi har fået samlet kørslen på de 
 anlagte spor. I dag er der næsten 
 ingen der kører i bevoksninger uden 
 for sporene. 


- Skovgæsterne er glade fordi vi 
 har lagt sporene i områder der ikke 
 besøges særlig ofte. Vi har adskilt 
 grupper der kan komme i konflikt.


- Den lokale afdeling af Danmarks 
 Naturfredningsforening er glad. De 
 gående bliver ikke længere forstyrret 
 på stierne omkring Langesø, og ryt-
 terne forstyrrer ikke naturen.


- Rytterne er glade, for nu kan de 
 køre lovligt, mens de tidligere fær-
 dedes i en gråzone. Samtidig får de 
 flere udfordringer både med hensyn 
 til teknik og kondition.


- På Langesø Skovbrug er vi også 
 tilfredse fordi vi har fået styr på 
 hvor rytterne kører, og vi kan skabe 
 indtægter fra banen. Vi står for det 
 hele, vi træffer beslutninger om drif-
 ten, vi kan omlægge banen hvis der 
 er behov, og sidst men ikke mindst 
 har vi fået et meget bedre forhold 
 til MTB rytterne.



Træningsbane


Vi kører videre og tilbage mod slot-
 tet. Vi kører hen til en bøgebevoks-
 ning på et par hektar der ligger lige 
 syd for parken. Her væltede en god 
 håndfuld ældre bøge i stormfaldet. 


Nogle af rodvælterne står tilbage og 
 indgår i en ny træningsbane.


- Sporet ude i skoven indeholder 
 mange slags forhindringer. Men 
 hvis man har brug for at træne en 
 bestemt type forhindring skal man 
 hele ruten igennem før man kommer 
 til den igen.


 - Derfor har vi lavet denne træ-
 ningsbane hvor man kan øve den 
 samme forhindring igen og igen. Vi 
 har lavet skarpe sving, pukler og 
 spring, vi har udlagt en stribe store 
 sten og meget andet. Vi har lagt 
 jord ind under nogle af rodvælterne 
 så der kommet en pukkel.


Banen skal indvies dagen efter, 
 men der kommer to ryttere som 
 fristes til at prøve noget af banen. 


Vi snakker med dem, og jeg beder 
 dem om at køre hen over et af 


springene længere nede, så jeg kan 
 få et godt billede.


- Nej det går ikke. Så skal jeg 
 have en helt anden cykel med en 
 kraftigere forgaffel. 


De har selv opbygget deres cykler 
 så de får bestemte egenskaber ved at 
 købe enkeltdele fra forskellige leve-
 randører. Sådan en cykel kan koste 
 mellem 30.000 og 100.000 kr i ma-
 terialer. Og mange ryttere har flere 
 cykler til forskellige typer af spor.



Gener fra sporet


Så godt som hele sporet er lagt 
 uden for veje og stier. Nogle steder 
 på grænsen mellem to bevoksninger, 
 andre steder snor det sig i zigzag 
 gennem en bevoksning. Hvordan 
 påvirker det andre mennesker der 
 færdes i skoven?


- Jeg føler ikke sporet generer 
 arbejdet i skoven. Hvis vi skal skove 
 i en bevoksning skal sporet omlæg-
 ges i en periode mens der arbejdes. 


Vi kan også vælge at undlade hugst 
 i mindre partier.


Dagen efter mit besøg blev der indviet en træningsbane. Billederne viser tre udgaver af en rock garden (hvor man kø-
rer på store sten), to hop på 1½ m længde lige efter hinanden, pukler udformet af tre rodvæltere, og en rodvælter hvor 
der kan vælges ruter af forskellig sværhedsgrad.
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- Vi ser ikke noget affald langs 
 sporet. Rytterne efterlader ikke 
 noget, og de samler også affald op 
 hvis de finder noget. De føler en 
 pligt til at holde området pænt. 


Mange andre steder i skoven ligger 
 der affald.


- Der er ikke nogen gående skov-
 gæster i sporet, men der kommer 
 af og til en løber. Det hjælper at 
 rytterne er trukket væk fra Langesø 
 hvor der er mange gående.


- Hvordan har vildtet reageret på 
 at der køres inde i bevoksningerne?


- Vi har lagt sporet i udkanten af 
 de to skove, så der bliver stillezoner 
 inde i midten af skovene. Og i perio-
 den 9.-23. maj må man kun køre fra 
 kl. 9-17 af hensyn til bukkejagten. 


Til gengæld åbner vi for kørsel efter 
 mørkets frembrud visse dage om 
 vinteren.


- Der kan fortsat drives jagt, og 
 vi har forbeholdt os ret til at lukke 
 skoven. Vi vil tilstræbe at et af de to 
 spor altid er åbent, men vi kan ikke 
 garantere. Hvis vi lukker et spor in-
 formerer vi på hjemmesiden og via 
 en tavle i vaskehallen.


- Der er nogle steder hvor sporet 
 krydser en vej, og det har ikke givet 
 problemer. Rytterne ved at de skal 


tage hensyn til gående på veje og 
 befæstede stier.


- Hesterytterne har mistet noget. 


Der er nogle steder de ikke længere 
 må ride, fordi hestene vil blive for-
 skrækkede når de møder en cykel. 


Heste og cykler skal adskilles helt.


- Hestene i skoven skal også 
 have en licens, men der er ikke 
 afmærkede ridestier. Det kan være 
 ridningen går lidt tilbage – men der 
 er langt færre heste end mountain-
 bikere, og hestene slider mere på 
 naturen end cyklerne.



Omkring 600 licenser


- Hvor mange licenser har I solgt?


- Vi er oppe på 5-600 årslicenser. 


Dertil kommer omkring 300 dagsli-
 censer det første år.


- Det bliver til en årsindtægt om-
 kring 400.000 kr. Hvordan ser den 
 samlede økonomi ud når man tager 
 højde for anlægsinvesteringen?


- Jeg vil sige det på den måde 
 at om få år forventer jeg vi har en 
 fornuftig forretning. Vi har betalt 
 nogle lærepenge undervejs, og vi 
 skal afsætte noget til vedligehold. 


Vi er også ved at se om vi kan for-
 enkle administrationen ved køb af 
 licenser.


- Sporten er i en rivende ud-
 vikling i disse år, og jeg tror der 
 kommer flere fremover. Langt de 
 fleste ryttere kommer fra Odense og 
 resten af Fyn, men der er for nylig 
 kommet en forespørgsel fra en klub 
 i København som vil lave en dags-
 tur. Så kan vi måske tilbyde at ar-
 rangere overnatning hos lokale part-
 nere. Det nærmer sig cykelturisme.



Flere skove med


- Vil du foreslå at andre skove kaster sig 
 ud i at lave et sporanlæg som dette?


- Jeg har snakket med flere skove 
 der har spurgt hvordan man anlægger 
 og driver en bane. Jeg håber med 
 tiden at kunne finde 4-5 partnere 
 rundt om i landet der vil lave spor 
 i samme kvalitet som os. Så kunne 
 vi lave rabatordninger – hvis ryttere 
 havde licens ét sted fik de rabat på 
 andre baner. 


- Hvis man går i sådanne over-
 vejelser er det vigtigt at der er et 
 stort opland. Der skal være et stort 
 antal ryttere til at dække investerin-
 gen. Hvis der er nogen som vil lave 
 spor, så hjælper vi gerne med gode 
 råd – mod betaling.


sf
 Der er udarbejdet kort over de to 


mountainbikespor (på basis af kort 
til orienteringsløb).
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Mountainbikere er blevet  meget udbredte. Men nogle  steder laver de skader på  skovbunden, eller de er til  gene for andre skovgæster.



En løsning kan være at  styre kørslen, så sårbare  skove friholdes.


Hovedtemaet for Skovforeningens 
 ekskursion var skovdyrkning især 
 af nåletræer. Men også andre emner 
 kom op, især friluftsliv. Ekskursio-
 nen fandt i sted i Silkeborg Vester-
 skov som er meget besøgt af Silke-
 borgs borgere, bl.a. mountainbikere. 


Også på en almindelig hverdag.


Det blev tydeligt allerede på det 
 første punkt hvor vi stod på skovve-
 jen og beundrede de store douglas 
 der kan føres tilbage til 1875. To 
 gange oplevede vi at en rytter kom i 
 fuld fart ned ad vejen. Begge gange 
 stoppede han brat da han så den 
 store forsamling – det er trods alt 
 ikke hver dag der står 204 menne-
 sker på skovvejen. Og han passe-
 rede i god ro og orden.



Også i bevoksninger


Mountainbikere kører dog ikke kun 
 på skovvejene. De rigtige udfordringer 
 kommer først når man kører inde i 
 bevoksningerne. I statsskove må de 
 køre på udlagte spor til mountain-
 bikere, men ikke på skovbunden, og 
 det giver problemer en del steder.


- Mountainbikere sætter deres 
 præg på skoven, sagde skovrider 
 Niels Juhl Bundgaard. De kører 
 overalt, ikke kun på de udlagte stier, 
 og på de stejle bakker kan der let 
 opstå erosionskløfter. Enkelte ste-
 der er de så dybe at en traktor kan 
 vælte i sporet.


Cykelrytterne gør skade ved at 
 dækkene river rødder over eller 


komprimerer jorden. Røddernes 
 vækst hæmmes, eller de rives over, 
 og urterne går ud. Når rødderne er 
 væk kan jorden skylles væk af reg-
 nen, og så bliver sporet dybere og 
 dybere.



Fælles adfærdskodeks


En del private skove kender også til 
 gener fra mountainbikere. I private 
 skove må de kun køre på veje og be-
 fæstede stier.


- Det er et problem mange steder 
 at mountainbikere færdes på ste-
 der hvor de ikke har lov til at køre, 
 sagde Hans M. Hedegaard, Dansk 
 Skovforening. Mange ryttere tolker 
 de nuværende regler anderledes 
 end lovens forudsætninger.


- Vi ønsker nu at få afgjort en 
 prøvesag, og den ender nok i Miljø-
 klagenævnet. Vores mål med at tage 
 den aktuelle sag op er at få udar-
 bejdet et fælles adfærdskodeks. Jeg 
 DANSK SKOVFORENINGS EKSKURSION



- Vi må styre cyklernes  kørsel i skoven


Under det første punkt skete det to gange at en mountainbikerytter kom ned 
 ad skovvejen. Begge stoppede dog brat op og passerede forsamlingen i god ro 
 og orden.



Skovforeningens ekskursion


Skovforeningen afholdt den store årlige ekskursion d. 27. maj til Natur-
 styrelsen Søhøjlandet ved Silkeborg.


I Skoven 8 præsenterede vi enheden, og der var omtale af dyrkning af 
 douglas og sitka.


I dette nummer omtales de øvrige emner fra ekskursionen – cykling 
 med mountainbike i skoven, dyrkning af løv- og nåletræ samt angreb af 
 Neonectria i ædelgranarter.


Red.
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 helt, men man kan forhåbentlig be-
 grænse problemet der især skyldes 
 de uorganiserede ryttere.



Konflikt med andre   skovgæster


Rytterne kører tit på små stier og 
 har ofte god fart på. Det kan skabe 
 konflikter med de andre skovgæster 
 som færdes de samme steder. Det 
 fortalte Knud Vogelius som i mange 
 år har været lokalformand for Fri-
 luftsrådet hvis medlemmer er orga-
 nisationer med udendørs aktiviteter:


- Det er vigtigt at have fokus på 
 fremkommelighed på skovstierne. 


Her tænker jeg både på gående, ri-
 dende, mountainbikere og kørestols-
 brugere. 


- Min synsvinkel er at vi skal 
 gerne kunne være der alle sammen 
 – i fred og gensidig respekt. Derfor 
 bliver vi nødt til at sætte retnings-
 linjer op – det kan fx være i form af 
 skiltning. Eftersom nogle brugeres 
 aktiviteter hæmmer andres.


- Jeg vil appellere til en dialog og 
 drøftelse af nye tanker og ideer. Og 
 ikke mindst: Hvordan skaber vi fort-
 sat respekt for naturen – skovbruget 
 – skovdriften. Hvordan skaber vi 
 gensidig respekt, så alle kan få en 
 naturoplevelse.



Flink af natur


Ugen før ekskursionen lancerede 
 Miljøministeriet, Friluftsrådet og 
 Danmarks Idrætsforbund en kam-
 pagne, ”Flink af natur”, for at med-
 virke til at løse disse problemer. 


Friluftsrådet fortæller i en pres-
 semeddelelse at de har fået lavet 
 en undersøgelse som viser at kun 
 1% af skovgæsterne ”var generet af 
 mountainbikere”. (Friluftsrådet har 
 dog ikke offentliggjort undersøgel-
 sen i sin helhed).


Kampagnens budskab er en op-
 fordring til at alle tager hensyn til 
 hinanden. Helt konkret sende et smil 
 eller et nik når man møder nogle af 
 de andre skovgæster. (Se boksen med 
 uddrag af pressemeddelelsen).


Disse forslag vækker undren. 


For hvis et smil var nok, så var der 
 ikke nogen grund til at lave en kam-
 pagne. 


Når ministeriet og to store organi-
 sationer går sammen om en omfat-
 tende kampagne skyldes det at pro-
 blemerne har et større omfang end 
 det fremgår af pressemeddelelsen. 


Dermed er der også behov for mere 
 konkrete og mere kontante tiltag til 
 at imødegå konflikterne.



Begrænsning nogle steder


- Der er flere metoder til at løse 
 disse problemer, påpegede Niels 
 Juhl Bundgaard. Vi må styre cykel-
 kørslen, så dele af eller hele skove 
 friholdes for cykling. Og vi må aftale 
 med mountainbikerne, at nogle spor 
 afspærres, fordi generne bliver for 
 store. Til gengæld kan der så udlæg-
 ges spor til dem andre steder, hvor 
 de ikke gør skade.


- For 25 år siden var orienterings-
 løb et stort problem, men nu har vi 
 et fint forhold til løberne. Derfor tror 
 jeg at problemerne med mountain-
 bikerne også må kunne løses.



Uro kan skræmme vildtet


Skove med meget friluftsliv kan også 
 opleve at vildtbestanden går ned.


- Da jeg kom her til Silkeborg 
 området for 18 år siden var vildt-
 Forsamlingen passerede en granbe-


voksning hvor et uautoriseret spor 
 har dannet en kløft på næsten en 
 halv meters dybde.


Fra Kongestolen i Silkeborg Sønder-
 skov er der en flot udsigt mod Slåensø. 


Men bakken ned mod søen er stejl, og 
 cyklerne har lavet et tydeligt spor.



Skovforeningens erfaringer



Typiske problemer med mountainbike


Der er tale om et stigende problemområde bl.a. på grund af:


- MTB-rytternes manglende overholdelse af reglerne for hvor man må 
 cykle på MTB.


- Der cykles fx direkte i skovbunden, hvorved der etableres spor, som 
 andre MTB-ryttere herefter anvender som et ”lovligt” spor.


- Skovforeningen finder, at MTB-rytterne tolker adgangsretten forkert 
 i lyset af de forudsætninger, som Folketinget lagde til grund ved lovens 
 vedtagelse om cykling i skovene.


- MTB-rytternes manglende accept af reglerne fører til øgede konflikter 
 med andre brugergrupper.


Skovforeningen mener, at vi nu har en god prøvesag til en afgrænsning 
 af lovens anvendelsesområde. I første omgang er det kommunens afgø-
 relse. Herefter bliver det eventuelt en sag for Natur- og Miljøklagenævnet.


Vi ser flere trin til løsninger:


- Først skal der – måske på baggrund af ovennævnte prøvesag – ske en 
 afklaring af – og sikres fælles forståelse for – hvad der er gældende ret.


- Herefter skal der udarbejdes – og udbredes – et fælles adfærdskodeks 
 i samarbejde med MTB-klubberne.


Hans M. Hedegaard, Dansk Skovforening 
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bestanden i Vesterskoven meget 
 højere, sagde Niels Juhl Bundgaard. 


Afskydningen er i dag kun 1/10 af 
 hvad den var dengang. 


- Jeg er ikke i tvivl om at årsagen 
 er et øget pres fra alle de aktiviteter 
 vi har i skovene. Ikke kun mountain-
 bikere, men også orienteringsløb, 
 motionsløb, natløb, extremløb, over-
 natninger og meget mere. Vildtet 
 har ikke fred, selv ikke om natten, 
 hvis der køres med kraftige pande-
 lamper. 


- Jeg ser en enkelt positiv virk-
 ning. Selvforyngelser lykkes meget 
 bedre de steder hvor vildtet er 
 skræmt væk.


sf



Mtb på gravhøje


Tisvilde Hegn i Nordsjælland rummer et stort antal gravhøje, for i old-
 tiden var der et rigt agerbrugssamfund i området. En sådan gravhøj er 
 også spændende for en mountainbiker, men den er fredet og må ikke øde-
 lægges af erosionskløfter.


Sidste år blev der brugt 70.000 kr på at udbedre skader på nogle af de 
 gravhøje der var ødelagt af cykler. Den lokale skovfoged fortalte om pro-
 blemet i lokalpressen, men det var ikke nok til at stoppe kørslen.


Derfor har man i år lavet en lav bom henover flere af de uautoriserede 
 stier. Den består af tre stykker rundtræ og et diskret skilt med cykling 
 forbudt. Man kan stadig gå, men ikke cykle på stien. Men måske skal 
 bommen gøres bredere, for det ser ud som om rytterene kører udenom.


Andre steder i Tisvilde Hegn har man omlagt stier som bruges ofte af 
 cyklerne, så de kommer længere væk fra gravhøjene. Omlægningen er 
 sket ved at fælde nogle træer ud over stierne, så de ikke kan bruges til 
 cykling men stadig til vandring.


Hvis disse tiltag virker i Tisvilde Hegn vil man muligvis også bruge 
 dem i Hornbæk Plantage hvor der er tilsvarende problemer. I Gribskov 
 har man derimod ikke bemærket ulovlig kørsel.


Kilde: Frederiksborg Amts Avis 2.7.14 



Information


Flere organisationer søger at løse 
 problemerne med information.


Naturstyrelsen har et større 
 afsnit på www.nst.dk > Naturop-
 levelser > Aktiviteter > Mountain-
 bike. Her er omtale af de 10 mest 
 bedste ruter i statsskovene, ko-
 deks for MTB, regler for kørsel i 
 statslige og private skove og 10 
 gode råd for sikker kørsel.


DGI har udgivet et kodeks 
 for korrekt kørsel. www.dgi.dk > 


Udøver > Mountainbike > MTB-
 kodeks. Det fremgår bl.a. at man 
 ikke må køre på skovbunden og 
 på gravhøje.


Gående skovgæster kan føle sig generet af mountainbikere. Disse gående i 
 Tisvilde Hegn gik på stien og snakkede, da der kom tre ryttere rundt om et 
 hjørne. Rytterne råbte for at gøre opmærksom på at de kom, men de gående 
 blev forskrækkede og følte at der blev råbt til dem. De to grupper passerede 
 dog hinanden uden problemer.


MTB er uhyre populært – her fra 
statsskov ved København.
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”Flink af natur”



Ny kampagne


Danmarks natur er vært for mere end 130 millioner besøg om året. Oftest sker det helt uden gnidninger, men af 
 og til sker der sammenstød mellem motionsløbere, mountainbikere, lystfiskere, ryttere på hest eller fuglekiggere.


Derfor har Friluftsrådet, Danmarks Idrætsforbund og Miljøministeriet startet kampagnen ”Flink af natur”, der 
 skal få gæsterne i naturen til at tage mere hensyn til hinanden.


Kampagnen løber i hele sommerhalvåret. Især på facebook og ved forskellige mountainbike-stævner kommer 
 man ud med budskabet om, at vi skal vise hensyn i naturen.


En undersøgelse, som Friluftsrådet er ved at få lavet, viser, at hver sjette dansker på en eller anden vis følte 
 sig generet på deres seneste besøg i naturen. 12 procent af de adspurgte var generet af skrald, mens kun 1 pro-
 cent var generet af eksempelvis mountainbikere. 


- I Danmark har vi relativt lidt natur. Derfor er det ekstra vigtigt, at vi viser hensyn og sørger for, at der er 
 plads til alle, der vil bruge naturen, siger Friluftsrådets formand Lars Mortensen på en pressemeddelelse om 
 kampagnen.


I Danmarks Idrætsforbund er bestyrelsesmedlem Niels-Christian Levin Hansen, der har ansvaret for miljø-
 spørgsmål, sikker på, at naturens brugere gerne vil blive bedre til at tage hensyn til hinanden:


- Generelt er vi flinke ved hinanden, når vi løber en tur i naturen eller cykler en tur på mountainbiken i sko-
 ven. Det er meget få, der føler sig generet af de hurtigkørende mountainbikere. 


- Men vi kan sagtens blive bedre til at sende et smil til fuglekiggeren, holde afstand til skovtursgæsterne, hvis 
 vi kommer farende på cykel, og nikke venligt til dem, der er ude at lufte hund. Når vi tager hensyn til hinanden, 
 så får vi alle sammen en bedre naturoplevelse, siger Niels-Christian Levin Hansen.


Kilde: Pressemeddelelse


Kampagnen ”Flink af natur” blev 
indledt med et pressemøde med taler 
af bl.a. Naturstyrelsens nye direktør 
Hanne Knudsen. På talerstolen ses 
kampagnens logo – et gevir.



(16)Af Frank Søndergaard Jensen, In-
 stitut for Geovidenskab og  
 Naturforvaltning, Skov & Landskab, 


Københavns Universitet



Tendenser i friluftslivet siden  1970’erne. 



Skovbesøg har i dag kor- tere varighed end tidligere. 



Transportafstand og trans- porttid er faldet lidt.



1/3 af skovgæsterne fær- des uden for vej og sti un- der dele af skovbesøget.


Der er udført tre store undersøgel-
 ser af danskernes brug af skovene 
 til friluftsliv (i 1976/77, 1993/94 og 
 2007/08). Det er derfor nu muligt at 
 opstille nogle overordnede udvik-
 lingstendenser:



Skovbesøg generelt


Skovene har en stor attraktions-
 værdi – den voksne danske befolk-
 ning foretager ca. 70 mill. skovbesøg 
 om året. 


Ser man på besøgstallene for 
 2008, viser det sig, at der er lidt 
 flere, der ikke har været i skoven 
 det seneste år i forhold til tidligere 
 – det er bl.a. unge (især unge mænd 
 i alderen 16-20 år) som ikke kommer 


i skoven. Men det er stadig næsten 
 ni ud af ti voksne danskere der kom-
 mer i skoven mindst én gang om året. 


Det viser også, at personer der 
 bor 500-1000 m fra nærmeste skov 
 har ca. 3 gange så mange skovbesøg 
 sammenlignet med personer som 
 bor 3-5 km fra nærmeste skov.   



Varighed


Fra midten af 1970’erne over 
 1990’erne til 2008 er der sket en 
 jævn nedgang i varigheden af dan-
 skernes skovture (figur 1). Den 
 gennemsnitlige besøgsvarighed pr. 


skovgæst er faldet gennem hele pe-
 rioden fra 1970’erne over 1990’erne 
 til 2008 – fra 1,9 timer til 1,6 timer. 



Lidt om friluftslivets 



generelle (bynære) udvikling


Ni ud af ti voksne danskere kommer i skoven mindst én gang om året. Samlet set foretager den voksne danske befolk-
ning ca. 70 mill. skovbesøg om året. (Foto fra Gammelkøgegård som ligger lige op til Køge by og er meget besøgt).
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Alene-besøg


Kommer vi mere alene i skoven i 
 dag end tidligere? – Svaret er et 
 klart ja.


Der kan observeres en stadig 
 stigning i skovture, der foretages 
 alene. Andelen af ”alene-besøg” 


nærmer sig nu en fjerdedel af alle 
 skovbesøg. 



Transporttid


Der er ganske stor variation i hvor 
 lang tid, man bruger på at komme 
 ud til skoven – fra mindre end et 
 par minutter til timer. Fra 1970’erne 
 til 1990’erne var der en udvikling 
 mod et mindre tidsforbrug, men det 
 ser ud til, at den gennemsnitlige 
 transporttid nu har stabiliseret sig 
 omkring ca. 30 minutter. 


Anvendelsen af skoven hæn-
 ger sammen med transporttiden. 


Hovedindtrykket er at jo længere 
 transporttid i forbindelse med skov-
 besøget, des sjældnere i skoven. Og 
 jo længere besøg i skoven, des flere 
 deltagere på skovturen.



Transportafstand


Nogle bevæger sig blot få meter, 
 mens andre transporterer sig 50 
 km eller mere for at komme ud til 
 skoven. Efter en udvikling mod en 
 kortere transport fra 1970’erne til 
 1990’erne, ser det ud til at transport-
 afstanden – ligesom transporttiden 
 – har stabiliseret sig (den er nu ca. 


8 km i gennemsnit). 



Transportformer


I forhold til 1970’erne er der i dag 
 markant flere, som går ud til skoven 
 frem for at køre i bil. I dag benyttes 
 de to transportformer af næsten 
 lige mange, og udgør over 80% af al 
 transport ud til skovene. 


Ved afstande under ca. 2 km kom-
 mer folk hovedsageligt gående, men 
 når afstanden er over 8-9 km benyt-
 tes bilen af mere end tre fjerdedele 
 af skovgæsterne. Det er især perso-
 ner bosat i Hovedstadsområdet og 
 personer med lav husstandsindtægt, 
 der anvender offentlig transport for 
 at komme ud i skoven.



Aktiviteter


Med hensyn til aktiviteter – og årsa-
 gen til beslutningen om at tage en 
 tur i skoven – er der i dag markant 
 flere som angiver ”motion” i forhold 
 til tidligere (godt 20%).



Uden for vej og sti


En tredjedel af skovgæsterne fær-
 dedes uden for vej og sti i 2008. 


Blandt disse er der ca. 60% der fore-
 tager denne færdsel i under 25% af 
 besøgets varighed. Hovedårsagen 
 er muligheden for at kunne ”opleve 
 naturen tættere på”.



Gener


Omkring 3% angiver, at man har følt 
 sig generet af andre gæster. 


Hovedkilden til gener/konflikter 
 er løse hunde. Ca. 65% angiver 
 at man i et eller andet omfang er 
 bange for løse hunde – 9% er me-
 get bange. Er hunden i snor falder 
 frygten markant til, at 9% er bange 
 – 0,2% er meget bange.



Tilfredshed generelt


Knap 90% var meget tilfredse/


tilfredse med den seneste skovtur. 


Samme andel har absolut ikke op-
 levet skoven overfyldt af andre 
 gæster (trængsel). 


Læs mere


Se evt. Videnbladene 6.1-64 - 6.1-73 i Skov 


& Landskabs serie ”Videnblade Planlægning 
 og Friluftsliv” for yderligere information 
 (http://videntjenesten.ku.dk/planlaegning_


og_friluftsliv/).


Figur 1. ”Hvor længe varede Deres besøg i skoven?”. Svarpersonernes forde-
 ling i 1977, 1994 og 2008.


 Vi leverer millioner af planter direkte til vore kunder hver sæson  
     - og vi har produceret planter i over 30 år … ..Gæt hvorfor 



      www. SKOVPLANTER.dk   


• Planter til skov, læhegn og juletræer 


• Grenknusning, stub- og rodfræsning 


• Boring af plantehuller, rillepløjning m.m. 


• Maskinplantning i skov og på mark 


• Natur- og landskabsprojekter 
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Blandt de mange nyheder  var en ny type juletræ- palle, ny effektiv klinge til  kratrydder, nyt ukrudts- middel på vej, et foderrør,  pose til små juletræer, en  modulopbygget færist, en  skræmmedrage og en ny  type planterør.


Den årlige Langesø messe for jule-
 træs- og klippegrøntbranchen blev 
 afholdt d. 21. august, og der blev 
 slået flere rekorder. 


Der kom 2900 besøgende mod 
 2700 sidste år, og det var også re-
 kord. Der var også flere udstillere 
 end der har været før – alle pladser 
 blev solgt, og der var endda enkelte 
 firmaer som blev afvist. Stemningen 


var god og blev ikke ødelagt af en-
 kelte hidsige byger.


Artiklen giver glimt af de mange 
 nyheder der blev vist.


sf
 DRIFTSTEKNIK



Nyt på Langesømessen



Små vækstrør til juletræer


Beskytter og beskærer


Vækstrør kom frem for en del år 
 siden. De kan beskytte nyplantede 
 træer i skov og landskab mod vind 
 og vildtbid, og de fremmer væksten 
 fordi træet står i læ. Rørene har ofte 
 en længde på lidt over 1 m.


Peter Schiøtt’s Planteskole viste 
 nu en ny variant på omkring 30 cm 
 længde, kaldet P Protect. Den er 
 tænkt til juletræer, men kan måske 
 også bruges til andre træarter.


Træerne beskyttes mod vildtbid, 
 skader fra maskiner (harver mv.), 
 sprøjteskader fra afskærmet sprøjt-
 ning og snudebiller. De nederste 
 sideskud bliver meget svage, så 
 man undgår den første stabklipning 
 i juletræerne. Rørets længde kan 
 derfor afpasses efter den ønskede 
 stabhøjde.


Dette rør er tilpasset P36 dæk-
 rodsplanter som anbringes i røret 
 før plantning, hvorefter rør+plante 
 sættes i jorden med et 55” planterør. 


Efter plantning vokser rødderne 
 gennem hullerne i røret, og planten 
 er groet fast på et par uger.


Røret er ikke gennemsigtigt for at 
 undgå at temperaturen bliver for høj. 


Røret nedbrydes af sollyset efter 2-3 
 år og er efter sigende gået i opløs-
 ning efter 5 år. Prisen er 2,65 kr/stk.


Det vil være interessant at se en 
 afprøvning af systemet som måske 
 også kan bruges i vedproducerende 
 kulturer.


www.planteskole.dk
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Rotor rodoptager


Stød trækkes op


Vikærslund har udviklet en rodop-
 tager til rydning af gamle juletræs-
 kulturer. Inde i rammen sidder en 
 rotor med store flade tænder som 
 kører i rækken. Rotoren går ned i 
 en dybde af 12-18 cm og trækker 
 stødene op. 


Stødene føres ned i en stempel-
 trykker og videre ned i en tank der 
 kan rumme 200 stød. Maskinen 
 drives af traktorens kraftudtag og 
 kan efter sigende optage 300-400 
 stød i timen.


Formålet med at fjerne støddene 
 kan være at man ønsker at pløje el-
 ler harve i næste afgrøde. Eller man 


vil undgå angreb af honningsvamp 
 der starter i gamle stød fra nåle-
 træer og efter 2-3 år dræber de nye 
 træer.


Den viste maskine er en proto-
 type, og den ventes at koste om-
 kring 170.000 kr.



Foderrør


Til fasaner og rådyr


Et drænrør er her forvandlet til et 
 foderrør. Røret er glat på indersiden 
 så foderet glider let ud.


Røret til venstre er til fasaner – 
 når de skubber til fjederen for neden 
 drysser der lidt korn ud på jorden. 


Røret til højre er forsynet med en 
 skråtstillet plade med en lille åbning 


bagtil, og når dyret æder majs eller 
 korn kommer der mere ud på den 
 vandrette flade. 


Rørene er lukket med en træ-
 plade foroven og skulle være muse-
 sikre. Man kan få to metalstykker, 
 så rørene kan hænges op på en 
 hegnspæl eller et træ. Normalprisen 
 er 250 kr pr stk.


www.apala.dk



Motorsavsjakke


Slidstærke ærmer


Dansk Skovkontor havde en ny jakke 
 til motorsavsarbejde. Ærmerne er 
 lavet af et særligt stof som er slid-
 stærkt og vandafvisende. Pris 1044 kr.


www.dansk-skovkontor.dk
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Patent Palle


Sparer tid og penge


HD2412 viste en ny palle til læsning 
 og opbevaring af juletræer. Normalt 
 skruer man tre lodrette brædder 
 på hver side af pallen for at holde 
 sammen på juletræerne, og det tager 
 3-5 minutter. 


Det nye system bruger ikke 
 skruer. I stedet placeres brædderne 
 i et hul i pallen og holdes på plads 
 med en bred rille i brædtet. Det 
 tager under 1 minut at opsætte de 
 6 brædder.


Tidsbesparelsen er mere end 2-4 
 minutter, for der er ofte 1-2 mand 
 mere der står og venter mens skru-
 erne monteres. Hvis der er tale om 
 et team på 3 medarbejdere som kan 
 fylde 18 paller på en dag, forventer 
 HD2412, at de kan nå op på 19 - 20 
 paller pr. dag alene som en følge af 
 det nye pallesystem.


Samtidig forventes det at pal-
 lerne kan holde flere år. Når man 
 sætter skruer eller søm i vangen på 
 pallen, så bliver den lettere skadet, 
 men det sker ikke med 2412 Patent 
 Pallen. HD2412 forestiller sig at jule-


træsbranchen på sigt kan indføre 
 et retursystem, så pallerne kan 
 genbruges.


En ekstra fordel er en bedre 
 beskyttelse af juletræerne. Det lod-


rette bræt sidder nemlig 4 cm inde 
 i vangen i stedet for at være skruet 
 fast på enden af vangen. Det betyder 
 at juletræerne bliver ikke presset ud 
 over kanten af pallen, og der er min-
 dre risiko for at de yderste/nederste 
 træer på pallen bliver beskadiget, 
 når pallen løftes af en truck. 


www.hd2412.dk



Juletræscutter


Lettere at styre


Denne fældemaskine er opbygget 
 nogenlunde som Jørgen Jensens ma-
 skine. Men maskinen er afbalanceret 
 så den vipper over sin egen aksel, 
 og styret kan justeres i højden. Der-
 for er det lettere at styre kniven så 
 den skærer helt vandret, og ryggen 
 belastes mindre. 


Der er tale om en tysk maskine 
 som sælges af HD2412 under navnet 
 Triwi. Man kan fælde 2-3000 træer 
 om dagen.



Rækkesprøjte


Kniven på juletræscutteren er let at 
 afmontere og kan så forsynes med 
 en sprøjte. Der er tale om en CDA 
 sprøjte hvor pumpen drives af det 
 forreste hjul (lige bagved skiltet), og 
 det sikrer en korrekt mængde uan-
 set kørehastighed. 


Sprøjtevæsken udbringes under 
 to skærme med en fjeder så de kan 
 give efter for forhindringer. Skærmen 
 er desuden beskyttet af en metal-
 bøjle så den kan holde til lidt mere. 


Maskinen kræver en rækkeafstand 
 på omkring 1,2 m.


www.hd2412.dk
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Pose til små juletræer


Pakket og klar som gave


Hvorfor ikke give et lille juletræ i 
 stedet for en julestjerne som vært-
 indegave? 


Det er nemt med denne stofpose 
 med en hank til at bære træet. 


Foden består af to stykker træ på 
 29 cm der skrues op i træet. Når 
 juletræet transporteres kan foden 
 foldes sammen og foldes så ud når 
 træet stilles op. Man kan også få en 
 særlig tragt til netning af de små 
 træer. Produkterne sælges under 
 navnet Tiny Tree. 


Fordelen for dyrkerne er at der 
 skabes en afsætning for sprinterne 
 der skal tages ud når de er små.


www.hd2412.dk



Færist i moduler


Holder husdyr inde


En færist giver mulighed for at lågen 
 i et hegn kan stå åben uden at dy-
 rene slipper ud. Dyrene kan nemlig 
 ikke gå hen over metalrørene, men 
 gående og biler kan passere.


Færisten fra LH Fence er lavet i 
 moduler der kan bygges i alle tæn-
 kelige størrelser og til forskellige 
 belastninger. Færisten er 48 cm høj 
 og består af en solid sammenboltet 
 stålramme. Den bærer en række 
 kraftige rør som fås i to udgaver – 
 ubehandlet stål eller galvaniseret 
 – med forskellig holdbarhed. Under-
 støtningerne består af opbukkede 
 stålplader. 


Når hele konstruktionen er op-
 bygget i stål undgår man at skulle 
 lave et støbt fundament. Afhængigt 
 af belastningen skal der laves en 
 trykpude under understøtningerne.


Man kan købe færisten i samle-
 sæt som samles på stedet. Man kan 
 også lade producenten stå for hele 
 entreprisen inklusive nedgravning 
 og genmontering af hegn. 


Priseksempler: 1 x 3 m færist til 
 3,5 tons køretøj koster 5.300 kr i stål 


eller 7.500 kr i galvaniseret stål. 2 x 
 4 m færist til 12 tons koster 13.300 
 hhv. 18.900 kr. Alle komponenter er 
 fremstillet i Danmark.


www.lhfence.dk



Dobbelttand


på kratrydderklinge


Denne klinge til en kratrydder ligner 
 ved første øjekast en almindelig 
 rundsavklinge, men der er to tænder 
 på den lodrette flade. Den øverste 
 skærer træet, og den nederste ud-
 vider savsporet. 


Det gør at klingen skærer hur-
 tigere og vibrerer mindre end en 
 traditionel klinge. Benzinforbruget 
 er reduceret med op til 30%. Den 
 kræver kun halvt så meget filing, 
 og der er mindre risiko for at den 
 sætter sig fast i tykke træer. 


Dobbelttanden giver en fin spån, 
 så det er vigtigt at beskytte øjnene. 


Til gengæld kan spånvinklen være 
 større, så skærekræfterne mindskes. 


Den er tilpasset høje omdrejningstal 
 og forbliver stabil ved op 12.000 
 rpm. Den files med en almindelig 
 rundfil. 


Klingen hedder Strand og er ud-
 viklet i Sverige (omtalt i Skoven 8/13).


www.dansk-skovkontor.dk
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Skræmmedragen


Erstatter 1000 fuglepinde


Skræmmedragen er en ny metode 
 til at undgå fugle der sætter sig i 


toppen af juletræerne og ødelægger 
 topskudet. Figuren er af plastic og 
 ligner en rovfugl med et vingefang 
 på 1 m. 


Den er ophængt i en 9,5 m tele-
 skopstang af glasfiber, og hele 
 systemet giver efter for vinden så 
 rovfuglen hele tiden er i bevægelse. 


På Langesø var der perioder med 
 næsten vindstille, og der kræves en let 
 vind for at få rovfuglen i bevægelse.


Prisen er fra 1350 til 1650 kr pr 
 stk, afhængigt af bestilling. Der 
 bruges 4-6 drager pr. ha afhængigt 
 af antal fugle.


Fugleskræmsler har tit begrænset 
 virkning fordi fuglene vænner sig til 
 dem. Derfor er der lavet en afprøvning 
 i en 8 år gammel kultur, hvor der er 
 bedømt i alt 600 måletræer for hver 
 af de fire metoder. Forsøget er ud-
 ført i samarbejde mellem One2trees, 
 HD2412 og Jan Jürgensen, Danske 
 Juletræer.


Stængerne var opsat fra 23. maj 
 til 31. juli. Resultaterne vises som 
 andel træer med skader på top- hhv. 


sideskud


Ubehandlet:   4,5% - 3,9%


HD Klemmer:   2,2% - 3,4%


4 drager pr. ha:  1,0% - 2,9%


8 drager pr. ha:  0,8% - 1,5%


Forsøget viser en klar virkning af 
 dragen på topskuddet og noget 
 mindre på sideskuddet. Dragen virker 
 også bedre end HD klemmerne – 
 som kræver en stor arbejdsindsats 
 med montering og afmontering. Det 
 bemærkes at forholdene på forsøgs-
 arealet varierer, og det kan påvirke 
 resultatet.


Der har været visse tekniske 
 problemer med Skræmmedragen. 


De har snoet sig om stængerne, top-
 stangen er knækket, og dragen er 
 blevet flosset i kanterne. En ny ver-
 sion af dragen afprøves næste år.


www.one2trees.dk



Ronstar


Nyt ukrudtsmiddel


Bayer viste et nyt ukrudtsmiddel, 
 Ronstar Expert. Det er godkendt til 
 bl.a. juletræer, skovbrug, energipil, 
 læhegn, planteskoler og udyrkede 
 arealer. Det bekæmper en række 
 græsukrudt og tokimbladede 
 ukrudtsarter.


Ronstar består af to kendte aktiv-
 stoffer: (1) 360 g/kg diflufenican (også 
 kendt som Legacy eller Quartz) – det 
 er et jord- og bladmiddel som tager 
 græsser og tokimbladede arter. (2) 
 10 g/kg af et sulfonylureamiddel, 
 iodosulfuron, der optages gennem 
 bladene og tager græsser. 


Ronstar anvendes på nyfrem-
 spiret ukrudt fra 1. april til 31. juli, 
 helst ved temperaturer over 10 
 grader. Optimal jordvirkning opnås 
 når det udbringes på fugtig jord. I 
 skov, juletræer og energipil kan det 
 udbringes uafskærmet indtil 10 dage 
 før knopbrydning, efter udspring skal 
 der bruges afskærmet sprøjtning.


Den tilladte mængde er imidlertid 
 så lille at Ronstar ikke vil være sær-
 lig effektivt. Men virkningen er god 
 hvis Ronstar blandes med 2 liter 
 Roundup pr. ha (i så fald skal der 
 bruges afskærmet sprøjtning).


Ronstar kan komme på markedet 
 så snart etiketten er godkendt. Prisen 
 kendes ikke, men vil formentlig 
 være så høj at det ikke er interessant 
 over større arealer. Et alternativ vil 
 være Accurate evt. suppleret med 
 Primus.


I demonstrationsparcellerne blev 
 der vist et andet nyt middel, Saracen 
 Delta, som består af florasulam og 
 diflufenican. Det er ret effektivt og 
 tager også burresnerre. Det forventes 
 klar næste år.



Let trykluftsaks


Lavet af kulstof


Victory saksen fra Campagnola lig-
 ger i størrelse mellem Super Star og 
 F4. Men den vejer 100-200 g mindre, 
 fordi huset er lavet i kulstof. Den 
 klarer grene op til 33 mm.


Den er egnet både til stang og 
 håndbetjening. Nederst ses en blå 
 sikkerhedslås som skydes op når 
 man lægger saksen fra sig eller når 
 man flytter sig. Den kan træde i ste-
 det for den røde lås.


www.hd2412.dk



(23)
OPTIMAL 



BÆREEVNE


Der er ikke længere nogen mekanisk hin-
 dring for skovning på bløde og sårbare are-
 aler året rundt. PONSSE 10w er en skræd-
 dersyet, pålidelig løsning, der gør det muligt 
 at foretage en effektiv udkørsel i områder 
 med blød bund. PONSSE 10w’s stabile 
 driftsegenskaber er opnået med den faste 
 aksel bagerst som kan hæves og sænkes 
 hydraulisk. Løsningen er også til rådighed 
 på PONSSE Buffalo og PONSSE Elk.


PONSSE 10W


UÊMarkedets laveste marktryk 
 UÊJævn vægtfordeling 
 UÊOptimal bæreevne 


UÊMindre skader på træer og jord 
 UÊHøj stabilitet under kørsel  


og læsning


PONSSE AB Lisjövägen 40, Västsura | S-73591 Surahammar | Tel: +46 (0)220 399 00 Fax: +46 (0)220 399 01
 Sælger for Danmark: Per Hounsgaard | Tel: +45 24 62 86 82 


PONSSE 10W


PONSSE 10w kombinerer den almindelige udkørselsmaskines 
kvaliteter med fremragende egenskaber ved udkørsel på are-
aler med dårlig bæreevne.



(24)Af Peter Benfeldt,  
 Jiffyplanter – ImproSeed



Den gode sommer har gjort  det muligt at producere  planter til 1 kr.



Planteprisen stiger jo  længere man venter med  at bestille.



Ny målsætning bør være: 



Kulturforberedelse + plante  + plantning til en femmer. 



Ingen har glæde af en billig  plante hvis de går ud.


I Skoven 03/14 bragte vi en artikel 
 om ”Planter til 1 kr – myte eller 
 virkelighed ?”


På sin vis er myten blevet gjort 
 virkelig. Der er dyrket nogle Jiffy-
 planter! 


Den varme sommer har bevirket, 
 at de ”små dækrodsplanter” faktisk 
 ikke er specielt små. Nærmere 15-
 +20 cm, hvilket er absolut maximalt 
 for en plante i et 45-50 ccm substrat, 
 hvis den altså skal starte hurtigt 
 (fordoble højden første sæson).


Målsætningen var 10-15 cm, men 
 de udsåede contortafyr, rødgran, lærk 
 og sitkagran har gjort det væsentlig 
 bedre. 


Kulturerne har siden juli stået på 
 friland for at blive til rigtige robuste 
 træer og ikke ”drivhus urter”. De 
 kan håndteres og plantes nu (ultimo 
 august). 



Hurtig respons – langsom  sagsbehandling


Det varede ikke længe før en storm-
 faldsramt skovejer viste interesse 
 for de unge billige planter.


Men da det – også denne gang 
 – skal tage måneder at få oplyst vil-
 kårene for stormfaldsforsikringens 
 dækning, turde han alligevel ikke 
 bestille planter. Det er usikkert hvor 
 meget tilskuddet dækker, og hvor-
 når kulturarbejder kangennemføres 
 efter stormfaldsordningen. 


Nu havde vi jo lagt os ud med 
 alle Skoven’s læsere ved at fremture 
 med den første artikel, så der blev 
 dyrket 70.000 planter uanset at de 
 ikke alle var forudbestilte. 


Rødgraner og fyr er lovet væk. 


Men der er stadig nogle sitka og hy-
 bridlærk, som nogle kunne forsøge 
 sig med i mindre omfang for at gøre 
 egne erfaringer med små moderne 


dækrodsplanter i egne kulturer. Så 
 længe lager haves.



Nyt prissystem – lås prisen


Det koster 0,5-1 øre om ugen at 
 holde en dækrodsplante kørende 
 med plads, næring, pasning m.m.


Pottestørrelsen betyder noget her. 


Det betyder, at fx ”Planten til 1 kr” 


har basisprisen 1 kr pr dyrket enhed.


Hvis man venter med at bestille 
 – eller lurepasser lidt – eller venter 
 på stormfaldsadministrationen – så 
 stiger planterne 0,5 øre pr uge fra 
 såtidspunktet til de afhentes.


Nu kan vi ikke diktere at alle 
 Kongerigets dækrodsdyrkere skal 
 følge denne fremgangsmåde. Men 
 PLANTESKOLEDRIFT



Dækrodsplanter til  (godt-og-vel) 1 kr.


Foto 1. Den varme sommer gav ”små” dækrodsplanter på op til 20 cm. (Mobilen 
er 15 cm).



(25)i 2014-2015 gør vi det her på Jiffy-
 planter i Sunds/Herning på det 
 parti der blev omtalt samt alle 
 planter der blev præsenteret på 
 Langesømessen 2014. 


Vi kalder det ”Omvendt Hollandsk 
 Auktion”. Jo længere jeg venter – 
 desto dyrere bliver det. Simpelthen 
 fordi det er risikabelt at have kom-
 primerede plantekulturer, der ikke 
 kan gemmes dyrket på spekulation 
 (#) stående, med risiko for tab, hvis 
 der bliver rester. Hvis man venter 
 for længe – ja så er der udsolgt ind-
 til næste år samme tid.



Hvad kan de planter?


Den forrige artikel skildrede rød-
 gran og lærk plantet i Ejstruphede 
 Plantage. Men nu vil vi plante og 
 følge ”de små” nogle udvalgte steder 
 - i din skov måske ? 


Om senest et års tid vil vi vende 
 tilbage og se, hvordan det er gået 
 dem. Det skal så gøre op med en 
 anden myte, nemlig myten ”de er 
 for små”.


Ja, for små til hvad ? Hele verden 
 bruger nu dækrodsplanter i større 
 udstrækning end tidligere – og det 
 har noget med den globale op-
 varmning at gøre. Undtagelsen er 
 Danmark og nogle lande i Central-
 europa, hvor barrodstraditionen er 
 rodfæstet og de fleste gør som de 
 plejer uanset om klimaet ændrer sig 
 eller ej. 


I bund og grund afhænger det 
 hele af, hvordan planterne vokser 
 og hvad de samlet set koster.


Begge dele vender vi så tilbage 
 til – hvis redaktøren tillader det – 
 senere……



Ny målsætning – et træ til  en 5’er


Vi stirrer os blinde på, hvad en 
 plante koster. Hvis den går ud var 
 det jo godt hvis den har været bil-
 lig! Gror den godt gjorde det knapt 
 så meget om den var lidt dyr. 


Vi er så nervøse for, hvordan det 
 går når vi planter. Med god grund. 


Og hvordan skal jeg præcist gøre in 
 min (væltede?) skov ?


Vi vil gerne spare penge. Men 
 også gerne have kvalitet i vores 
 skovbrug på langt sigt. 


På kultursiden kan vi ikke eksten-
 sivere alle faktorer på én gang. Hvis 
 vi benytter mindre yngre planter for 
 at spare, skal vi have en fornuftig 
 jordbearbejdning og observere mere 
 på snudebillerne og vildtet, i det 
 mindste den første sæson. 


Det er netop modellen i Mellem-
 sverige – intensiv kulturforbere-
 delse, små billige planter og dermed 
 billig planting, derefter overvågning 
 og plejeforanstaltninger efter behov. 


Når det lykkes for svensken – og 
 det gør det som regel – så er der 
 meget lidt eller ingen efterfølgende 
 kulturpleje. Og selvom om en kultur 
 går tabt af og til og må plantes om, 
 så er der sparet mange penge på 
 den samlede kulturkonto og det ene 
 år med det andet.


Vi kunne have en ny målsætning 
 for kombinationen kulturforberedels
 e+plante+plantning på 5 kr/etableret 
 træ. Vi bør fokusere mere på, hvad 
 et ungt træ har kostet at etablere, 


når det har gennemlevet den farlige 
 kulturfase. Mindre på planteprisen 
 alene, selvom den er en faktor.


Som dækrodsnørder skal vi turde 
 konkurrere på prisen, men det skal 
 kulturens samlede pris, så er vi med 
 på den. 


(#) I store skovlande som Canada 
 dyrkes 9 ud af 10 planter som 
 dækrodsplanter til skovbruget. De 
 dyrkes enten ”on contract”, eller ”on 
 spec” =spekulation, altså tager hver 
 planteskole af og til en chance og 
 dyrker lidt ekstra planter, fordi prisen 
 er højere end den kontraktlige.



Box: (for lige at repetere) 


Planter til 1 kr kan være virkelig-
 hed når:


- Planterne ordreproduceres. 


-  Der dyrkes i små substrater, fx en 
 25/75 mm Jiffy-7 på 45-50 ccm.


-  Der dyrkes træarter med små 
 frø (gran, fyr, lærk).


-  Frøet spirer 100% (realistisk er 
 det 85-95% i Danmark).


-  Planterne leveres usorterede i 
 bakken, som skal retur.


-  Levering finder sted før efterårs-
 ferien.


Foto 2. En bakke contortafyr sået i april, foto ultimo august. Foran sitka i 45 cm 
 potter.
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(26)Af Kamilla Hyldgaard,  
 PEFC Danmark



Mange danske skove har i  de seneste år investeret i  en PEFC certificering. 



Årsagerne er mange, men  en fællesnævner er, at cer- tificeringen bruges til at  skabe markedsfordele og  en grøn profil. 



Tre eksempler på certifice- rede skove præsenteres.


Der har i længere tid været en 
 tendens til, at især skovejere med 
 mindre skove ikke har fundet det 
 relevant eller nødvendigt at blive 
 certificeret. Denne tendens er dog 
 ved at vende, da flere små skovejen-
 domme er begyndt at komme med 
 under gruppecertificeringer. 


Ligeledes vælger kommuner med 
 skovarealer at gå den bæredygtige 
 vej i skovdriften. PEFC Danmark 
 oplever, at flere skovejere er ble-
 vet mere bevidste om, at det er 
 ukompliceret at certificere de små 
 ejendomme, og at mange i forvejen 
 driver skovene efter PEFC’s bære-
 dygtighedsprincipper.


PEFC Danmark har i samarbejde 
 med HedeDanmark mødt tre gruppe-
 certificerede skove, der alle er 
 under HedeDanmarks gruppecerti-
 ficering. 


De tre skove, Glorup Gods, Her-
 ning Kommune og Høvænge Skovene, 
 er vidt forskellige og har forskel-
 lige formål med deres skovdrift. De 
 tre skove udgør således forskellige 
 eksempler på hvordan certificering 
 egentlig kan bruges, og hvilke for-
 dele certificeringen kan give. 



Gruppecertificering


Certificeringsprocessen samt den 
 daglige drift i de tre skove sker i 


samarbejde med HedeDanmark som 
 har kontakt med skovejendomme 
 i alle størrelser, fra 15 ha til 7.000 
 ha. Samlet set har HedeDanmark 
 stået for certificeringen af mere end 
 30.000 ha.


”Et godt samarbejde med mange 
 skovejere giver på et tidligt tids-
 punkt en værdifuld dialog om for-
 bedringsmuligheder”, siger Martin 
 Briand Petersen, forretningsudvikler 
 og chef for skovcertificering i Hede-
 Danmark. 


”Det betyder, at PEFC skovstan-
 dardens krav i dag er en naturlig 
 del af hverdagen og indarbejdet 
 som standard i alle arbejdsproces-
 ser i HedeDanmark. Det gælder 
 hvadenten de udføres af skovfoge-
 den, maskinføreren eller økonomi-
 sekretæren”.


HedeDanmark har i 2014 udviklet 
 et IT system der i betydelig grad 
 letter den administrative del af 
 PEFC arbejdet. Der indgår også evne 
 til at drive og samtidig dokumen-
 tere, at alle krav overholdes, både 
 for HedeDanmark selv, men også for 
 skovejeren.


”Begge forhold betyder, at skov-
 ejerens omkostninger til at opret-


holde en certificering kan holdes 
 nede”, siger Martin Briand Petersen.



Stor succes med   gruppecertificering


Det er ikke kun hos HedeDanmark 
 der er fremgang for certificering af 
 mindre skove – det gælder også Sal-
 ten Langsø Skovadministration A/S. 


SLS A/S har således 56 ejendomme 
 under sig, som er certificeret samt 
 fire eksterne. Ejendommene har alle 
 størrelser, lige fra 0-25 hektar (40 


%), 26-50 hektar (22 %), 51-100 hek-
 tar (13 %), 101-250 hektar (13 %), til 
 251-900 hektar (12 %). Hovedvægten 
 udgøres af små certificerede skov-
 ejendomme. 


Skovrider Niels Peter Dalsgård 
 Jensen, Salten Langsø Skovadmini-
 stration A/S, har erfaret at når de 
 mindre skove vælger at blive certifi-
 ceret gennem en gruppe er det typisk 
 fordi de ønsker ”hele pakken”, dvs. 


hjælp til administration, naturnær 
 skovdrift og certificering. 


CERTIFICERING



Alle skove kan certificeres



Gruppecertificering


Formålet med gruppecertificering 
 er at fordele omkostningerne ved 
 certificering af en gruppe af skov-
 ejere, for hvem omkostningerne 
 til individuel certificering ikke 
 kan stå mål med udbyttet af cer-
 tificeringen. 


Bliver man som skovejer PEFC 
 certificeret gennem en grup-
 pecertificering, kan man opnå 
 økonomiske fordele samt råd og 
 vejledning til det administrative 
 arbejde, som er forbundet med 
 certificeringen. 


Der findes 5 grupper som tilby-
 der PEFC-certificering i Danmark: 


De Danske Skovdyrkerforeninger, 
Den Suhrske Stiftelse, KW-Plan 
ApS, Salten Langsø Skovadmini-
stration A/S og HedeDanmark A/S. 
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